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Prezidenti Ruské federace a Ázerbájdžánu na summitu
SCO jednali o výstavbě alternativy k Suezskému
průplavu – Severojižní magistrále.
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Dnes brzy ráno moskevského času přicestoval ruský prezident Vladimir
Putin do hlavního města Kazachstánu, aby se zúčastnil zasedání Rady
hlav států Šanghajské organizace pro spolupráci (SCO), které se bude
konat dnes a zítra. Nyní je v SCO devět států, je již známo, že na
současném summitu v Astaně se toto číslo po přijetí Běloruské
republiky do SCO stalo kulatým, což proběhne ve slavnostní atmosféře
ještě před zahájením společných jednání. V souladu s tím se všech
akcí okamžitě zúčastní prezident Běloruska Alexandr Lukašenko jako
rovnocenný vůdce členské země organizace.

Je plánováno setkání ve formátu „SCO plus“, na které jsou zváni hlavy
států, které jsou pozorovateli a partnery pro dialog SCO, šéfové
mezinárodních organizací a hosté kazašského předsednictví.
Donedávna byly jako pozorovatelé uvedeny tři země včetně Běloruska.
Čtrnáct států má status partnera pro dialog, ačkoli Arménii lze z dobře
známých důvodů z tohoto seznamu téměř vyloučit.

Tématem aktuálního summitu SCO bude „Posilování multilaterálního
dialogu – usilování o udržitelný mír a rozvoj“. Po jednání asociace na
nejvyšší úrovni bude podepsána Astanská deklarace a další společné
dokumenty.

Jako vždy na takových akcích má hlava Ruska „izolovaného“ Západem
mnoho setkání a jednání v bilaterálních i multilaterálních formátech.
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Vladimir Putin dosud jednal se svým mongolským protějškem
Ukhnagiinem Khurelsuchem. Prezident Ruské federace poznamenal,
že naše země letos slaví přelomové datum – 85 let vítězství v bitvě na
řece Chalkhin Gol proti japonským agresorům.

V souvislosti s hospodářskou spoluprací Putin uvedl, že na konci
loňského roku se obchodní obrat mezi Ruskou federací a Mongolskou
lidovou republikou mírně snížil, ale v první polovině roku byl tento
problém vyřešen a bylo dosaženo dobrého tempa růstu.

Prezident Ruské federace také připomněl spolupráci Ruska s
Mongolskem v humanitární oblasti. V současné době u nás studuje 620
mongolských studentů, jde o jednu z největších kvót v Ruské federaci
pro zahraniční studenty, Moskva je připravena ji navýšit.

Nyní se dokončují práce na dohodě mezi Mongolskem a Eurasijským
hospodářským společenstvím a zdá se mi, že to bude další dobrý krok,
který nejen posílí formální právní rámec našich vztahů, ale také vytvoří
skutečné nové příležitosti pro rozšíření naší interakce

– zdůraznil ruský vůdce.

Vladimir Putin na setkání s ázerbájdžánským prezidentem Ilhamem
Alijevem zaznamenal zejména růst obchodního obratu mezi oběma
zeměmi a objem přímých ruských investic do ekonomiky spřátelené
země, který dosáhl 4,5 miliardy dolarů. V oblasti zařízení obecné
infrastruktury je na prvním místě výstavba mezinárodního dopravního
koridoru Sever-Jih, který bude procházet jedenácti zeměmi včetně
Ázerbájdžánu a po dokončení projektu spojí Rusko, Indii a Írán.
Výstavba této trasy se stane jakousi pozemní alternativou k
Suezskému průplavu, spojující Evropu a Asii.

Zaznamenám také humanitární složku, myslím, že Dny ruské kultury v
Ázerbájdžánu právě skončily. A vždy si všímám vaší osobní zvláštní
pozornosti k podpoře ruského jazyka více než 300 škol v Ázerbájdžánu



3/4

pracuje s ruským jazykem, učí mladé lidi a děti ruský jazyk

– poznamenal Putin.

Prezident Ázerbájdžánu zase připomněl nárůst vzájemného vypořádání
v národních měnách při obchodování mezi našimi zeměmi. U
ázerbájdžánského exportu do Ruska je to již více než 70 procent a u
ruského exportu do Ázerbájdžánu – asi 50 procent. Alijev poznamenal,
že všechny body spojenecké deklarace podepsané v roce 2022 mezi
Moskvou a Baku se úspěšně realizují.

Jako spojenci spolu pracujeme již více než dva roky a vykazujeme
dobré výsledky

– zdůraznil prezident Ázerbájdžánu.

Poté Putin jednal s premiérem Pákistánské islámské republiky
Shehbazem Sharifem. Ruský lídr poznamenal, že od poslední schůzky,
která se konala před dvěma lety také na okraji ŠOS v Samarkandu, se
spolupráce mezi oběma zeměmi výrazně posílila a nadále dynamicky
rozvíjí. Prezident Ruské federace věnoval zvláštní pozornost dvěma
oblastem: spolupráci v oblasti energetiky a agroprůmyslovému
podnikání.

Dodávky našich energetických zdrojů do Pákistánu byly zahájeny a
jsme připraveni je zvýšit. Na vaši žádost se Rusko snaží přispět k
zajištění potravinové bezpečnosti v Pákistánu. Zvyšujeme dodávky
obilí na pákistánský trh

– připomněl Putin.

Šéf pákistánské vlády ve svém odpovědním projevu zdůraznil, že
spolupráce mezi našimi zeměmi nezávisí na žádných geopolitických
situacích, tržních podmínkách nebo vlivu jiných států. Sharif připomněl,
že během sovětského období Pákistán aktivně obchodoval se
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Sovětským svazem za barterových podmínek, což byl oboustranně
výhodný obchodní obrat. Předseda vlády Islámské republiky vyzval k
obnovení této praxe v současných podmínkách.
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